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Una família de Maldà denuncia que
li han tallat l’accés a la granja.

p. 12
Detingut per matar d’un tret
la gossa del seu veí a Bell-lloc.

p. 13

n El consistori està elaborant 
les bases que han de regir el 
concurs per gestionar el sub-
ministrament de l’aigua en 
baixa, des del dipòsit general 
fins als habitatges, i també 
de la planta potabilitzadora 
municipal, ubicada al costat 
del pantà de la Bassella, del 
qual es proveeix el municipi. 
L’objectiu és que una firma 
externa sigui l’encarregada 
de fer el manteniment de la 

xarxa de distribució d’aigua, 
així com reparar possibles 
avaries en el sistema, “des 
del manteniment de la xar-
xa fins a treballs programats 
de renovació de canonades 
o possibles avaries”, va dir 
l’edil de Finances i Promoció 
Econòmica, Javier Lupón. Va 
afegir que la previsió és que, a 
finals d’estiu, es pugui licitar 
el concurs i adjudicar-lo abans 
del 2025, perquè el pròxim 

exercici el servei de l’aigua po-
table ja estigui gestionat per 
una empresa especialitzada, 
igual que la potabilitzadora. 
Va afegir que totes aquestes 
mesures busquen millorar i 
adequar les instal·lacions de 
proveïment i el nou sistema 
tarifari, tenint en compte la 
demanda futura d’aigua da-
vant d’un possible creixement 
de la població o d’activitats 
econòmiques.

Concurs per externalitzar l’aigua i la potabilitzadora

leS clauS

Sense comptadors
z En l’últim any i mig s’han ins-
tal·lat els comptadors, ja que 
fins ara només s’ha pagat una 
quota anual. Mai s’han acti-
vat perquè el sistema no ha 
funcionat.

Cànon de l’aigua
z El consistori paga anualment 
34.500 euros de cànon a l’ACA 
i un suplement d’entre 15.000 
i 18.000 euros al consumir més 
del que es declara.

Gestió eficient
z L’objectiu és que el gener del 
2025 s’apliqui el nou sistema ta-
rifari de l’aigua i s’externalitzi el 
servei municipal.

Imatge de la planta potabilitzadora d’aigua de Miralcamp i l’embassament de la Bassella.

E. FARNELL

e. farnell
❘ MiRALCAMp ❘ El nou sistema de 
comptadors d’aigua de Miral-
camp per controlar el consum 
domèstic dels usuaris està pa-
ralitzat perquè més de 200 dels 
674 comptadors instal·lats l’úl-
tim any i mig són defectuosos i 
han de canviar-se. El consisto-
ri va detectar al gener la falla-
da d’aquests aparells, que mai 
s’han posat en funcionament, i 
va instar l’empresa que els va 
instal·lar a assumir la renovació. 
L’edil de Finances i Promoció 
Econòmica, Javier Lupón, va 
explicar que la firma ja ha can-
viat algun comptador. 

“La previsió és que abans 
del setembre estiguin tots re-
novats”, va dir. Va afegir que 
l’objectiu del consistori és fer 
una gestió hídrica eficient i ac-
tualitzar el sistema tarifari, ja 
que ara els veïns només paguen 
una quota fixa de 73,14 euros 
anuals, sigui quin sigui el con-
sum, i de 107,74 euros per als 
establiments industrials.

La factura anual del consis-
tori de Miralcamp a l’Agència 
Catalana del Aigua (ACA) as-
cendeix a 34.500 euros de cà-
non. No obstant, l’ACA també 
factura anualment entre 15.000 
i 18.000 euros més al consistori 
perquè estima que el consum 
del municipi és superior als 9 
metres cúbics que declara l’ajun-
tament. L’organisme de la Ge-
neralitat considera que el con-
sum Miracalmp supera els 12 
metres cúbics. Segons Lupón, 
el consistori treballa perquè l’1 
de gener del 2025 es pugui apli-

ServeiS proveïment

car el nou sistema tarifari, per 
així cobrir el dèficit actual, de 
73.000 euros. 

Així mateix, es planteja la 
possibilitat de penalitzar con-
sums elevats d’aigua i establir 
preus més equitatius entre les 
diferents tipologies de consumi-
dors. Va afegir que, malgrat que 
la major part de les canonades 
de la xarxa de proveïment ja no 
són de fibrociment, en diferents 
trams encara hi ha pèrdues. 
“Cada mes reparem una mitja-
na de cinc fugues d’aigua”, va 
apuntar Lupón. Per tot plegat, 
el consistori de Miralcamp vol 
externalitzar el servei d’aigua 
i el seu manteniment (vegeu el 
desglossament).

Miralcamp haurà de canviar un de cada tres 
comptadors d’aigua al ser defectuosos
Més de 200 dels 674 aparells instal·lats l’últim any i mig i que mai han funcionat || El consistori  
paga un suplement de 15.000 euros a l’ACA per gastar més aigua de la que declara

El Pirineu prepara a  
França el relleu agrari

ramaderia debat generacional

❘ tREMp ❘ Una vintena de repre-
sentants d’institucions i rama-
ders del Pirineu han viatjat a 
les regions franceses de l’Arieja 
i l’Alta Garona, en una iniciati-
va organitzada per la Taula de 
Relleu Agrari del Pirineu amb 
l’objectiu de buscar sortides per 
a la falta de relleu generacional 
a les comarques lleidatanes. En 
una reunió amb membres de la 
Cambra d’Agricultura de l’Alta 
Garona, es va informar que la 
taxa de reemplaçament, és a dir, 

el nombre d’implantacions en 
relació amb el nombre de per-
sones que cessen l’activitat, és 
del 58%, una xifra que suposa 
el doble que a Catalunya. 

L’explicació rauria en les ini-
ciatives de la cambra france-
sa per facilitar el relleu. Tam-
bé l’associació de desenvolu-
pament de l’ocupació agrària 
(ADEAR) hi contribueix. La 
comitiva lleidatana va visitar 
tres experiències exitoses de 
traspàs d’explotacions.la comitiva de representants de les comarques de lleida que van visitar el sud de frança.
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Almacelles aprova una 
moció per traslladar els 
nens de l’Antònia Simó

ple municipal

redacció
❘ almacelles ❘ El ple d’Almacelles 
va aprovar dimecres una mo-
ció que insta a traslladar els 38 
nens i nenes que cursen I5 al 
vell edifici de l’escola Antònia 
Simó “a un lloc segur per assis-
tir a classe” fins que es duguin 
a terme “les obres necessàries 
per garantir la seguretat” de 
l’immoble. 

Aquesta moció arriba arran 
de protestes de famílies d’alum-
nes, que exigeixen el trasllat 
dels seus fills després que frag-
ments de la façana caiguessin 
davant de l’entrada del col·le-
gi a l’abril i el terra d’una aula 
cedís diversos centímetres al 
novembre. Tant el departament 
d’Educació com el consistori ho 
van descartar i van assegurar 
que el centre és segur.

El grup del PSC, a l’oposició, 
va presentar aquesta moció. Es 
va aprovar amb els vots dels 
dos edils socialistes, els quatre 
de Junts, també a l’oposició, i 
els dos d’Almacelles en Comú. 
Aquesta última formació for-
ma part del govern municipal, 
juntament amb Ara-Pacte Lo-
cal, els tres membres del qual 
es van abstenir en la votació, i 
els dos d’ERC, que hi van votar 
en contra. Després de la sessió, 
l’alcalde, Joan Bosch (Ara-Pacte 
Local), va afirmar que la deci-
sió sobre el trasllat dels esco-
lars competeix a Educació i que 
traslladaran la moció aprovada 
al ple a la conselleria. Durant 
el ple, Bosch va assegurar que, 
arran de les queixes de les famí-
lies, s’avançaran obres previstes 
per rehabilitar l’antiga escola.

el manifest del Gran Urgell 
reclama un cinquè reg  
i el canal ja ho estudia

aigua regadius

maria molina
❘ lleiDa ❘ El Manifest del Gran 
Urgell reclama un cinquè reg 
o hidro, al considerar que les 
pluges de maig i la neu acu-
mulada ho permeten: han aug-
mentat les reserves brutes fins 
als 270 hm³, la qual cosa su-
posa una reserva neta de 3,5 
hidros. Per això, demanen al 
Canal d’Urgell que expliqui 
per què no ho aprova. D’al-
tra banda, denuncia queixes 
de regants i síndics pel veto 
a traspassar hidros o regs en-
tre algunes col·lectivitats, en 
concret, a la 9 que correspon 
a Golmés. A més, l’entitat ha 
informat els regants dels ajuts 
del Govern per l’afectació de la 
sequera del 2023 a farratges, 
que ascendeixen a gairebé 10 
milions d’euros i que serà la 

Confederació Hidrogràfica 
de l’Ebre (CHE) la que repar-
teixi entre el Canal d’Urgell i 
el Segarra-Garrigues l’aigua 
del sistema Oliana-Rialb, un 
repartiment encara pendent.

Per la seua part, el president 
del Canal d’Urgell, Amadeu 
Ros, va indicar que la junta ge-
neral va aprovar dimarts de-
morar el cinquè reg, a l’espera 
de determinar l’aigua que hi ha 
per a una regulació òptima i te-
nint en compte que cal ajustar 
despeses i mantenir reserves. 
Ros va remarcar que està en 
estudi. Sobre les queixes pel 
traspàs d’hidros, va apuntar 
que són les col·lectivitats les 
que autoritzen els traspassos 
per no distorsionar els regs. 
Aquesta condició es va apro-
var en assemblea.

Josep Balsells mostra les peces de formigó que tallen el pas pel pont de l’antiga l-201.

laia peDrós

laia pedróS
❘ malDà ❘ Una família de Maldà 
ha denunciat que la conselleria 
de Territori ha col·locat barre-
res de ciment per tallar l’accés 
del pont de l’antiga carretera 
L-201 que condueix a la seua 
masia i a les seues granges. Ai-
xò els obliga a utilitzar un accés 
més complicat. “Ara els camions 
tenen moltes dificultats per ma-
niobrar i, segons la mida, serà 
impossible que ho facin”, afirma 
Josep Balcells, de la masia Molí 
de l’Horta.

Afegeix que “van venir fa 
uns 15 dies sense avisar i van 
tallar l’accés pel pont, amb les 
molèsties que això suposa”. L’al-
calde de Maldà, Josep Batlle, 
va assegurar que els tècnics el 
van informar el mateix dia del 
tall i li van dir que era perquè 
hi havia una esquerda, encara 
que el ramader assenyala que 
“l’esquerda està allà des de fa 
50 anys”. 

Tant Batlle com Balcells la-
menten que s’hagi tancat de for-
ma tan precipitada i el ramader 
reclama un informe que detalli 
que l’esquerda s’ha obert més 
“quan no és així: està igual i no 
han vingut a fer cap comprova-
ció”, critica.

El primer edil de Maldà ha 
enviat un correu electrònic 
a l’administració sol·licitant 
l’obertura del pont o, en cas que 
no pugui ser per l’esquerda, la 

Una família de Maldà denuncia que 
li han tallat l’accés a la seua granja
Diu que Territori no li permet el pas i la ruta alternativa complica la circulació de 
camions || La conselleria apunta a una esquerda i el consistori demana reparar-la

municipis denúncies

seua immediata reparació pel 
perjudici que suposa per a la 
masia Molí de l’Horta i el seu 
negoci. De moment no ha re-
but resposta. Aquest diari ha 
intentat obtenir la versió de la 
conselleria.

Balcel ls destaca que “fa 
menys d’un any que van desvi-
ar tot el trànsit de la carretera 
L-201 per aquest pont perquè 

estaven reparant el nou, durant 
tot l’hivern ha passat la màquina 
de la sal, han tallat l’herba i han 
reparat els clots. No s’entén que 
ara de forma tan precipitada el 
tanquin”. Segons Balcells, “els 
pobles estem abandonats, no-
més volen que ens en anem i que 
no quedi ningú al territori”, va 
denunciar.

Precisament, la masia Molí de 

l’Horta també s’ha quedat re-
centment sense telèfon fix per-
què no hi arriba la fibra òptica. 
“Quan estaven passant el cable 
per la carretera, situada a uns 
150 metres de la masia, vam de-
manar que ens el portessin fins 
aquí i s’hi van negar, de manera 
que ara no tenim telèfon fix i 
l’internet el connectem a través 
del mòbil.”

Tempestes al 
Pirineu amb més 
de 40 litres a  
la Pobla i Sort
Fins a 20 centímetres 
de neu a Andorra

meteorologia

❘ la pobla De seGUr ❘ Inestabi-
litat meteorològica ahir al 
Pirineu, amb tempestes que 
van deixar més de 40 litres 
d’aigua a la Pobla de Segur 
i Sort. Altres acumulacions 
de pluja destacables van pro-
duir-se també a la Seu d’Ur-
gell (19 litres) i al Pont de Su-
ert (14 litres), mentre que la 
cota de neu va estar per sobre 
dels 2.400 metres al Pirineu 
lleidatà, de manera que es 
van emblanquir les munta-
nyes de Baqueira-Beret. 

A les muntanyes d’Andor-
ra, la neu va deixar autèn-
tiques estampes hivernals, 
amb gruixos de fins a 20 
centímetres a l’estació d’Or-
dino. D’altra banda, l’estació 
meteorològica de Meteocat a 
Espot lidera les precipitaci-
ons acumulades a Catalunya 
aquest any, amb 930 litres. 
Està previst que demà tor-
nin les tempestes al Pirineu, 
mentre que els termòmetres 
podrien assolir els 30 graus 
al pla.

La Vall de Boí millora el 
seu servei d’ambulància
❘ la vall De boí ❘ La Vall de Boí 
disposarà l’any 2025 d’un 
nou servei d’ambulància pre-
sencial, que estarà disponible 
12 hores al dia a l’estiu i 8 a 
l’hivern. També augmenta 
a 2.440 hores l’any el ser-
vei d’unitat de suport vital 
bàsic, que formen dos tèc-
nics d’emergències, mentre 
que l’avançat, que compta 
amb personal mèdic, infer-
mers i transport sanitari, 
entre d’altres, augmentarà 
a 1.080 hores. La comarca 
seguirà sense servei nocturn 
d’helicòpter.

Nou pàrquing a les  
fonts del Cardener
❘ la coma i la peDra ❘ La Dipu-
tació ha tret a concurs l’ade-
quació d’un pàrquing a la 
zona turística de les Fonts 
del Cardener, a la Coma i la 
Pedra. Amb un pressupost de 
48.268 €, serà finançat amb 
Fons Next Generation.

Activitats en anglès per 
a nens vulnerables
❘ la seU D’UrGell ❘ L’ajuntament 
de la Seu d’Urgell subvenci-
onarà amb 3.000 euros un 
projecte perquè nens de fa-
mílies vulnerables puguin 
dur a terme activitats inclu-
sives en anglès.
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Barcelona advoca per 
limitar l’arribada de creuers
collboni obre la porta a eliminar alguna terminal del port ||  
El 2023 la ciutat va rebre 3,6 milions de turistes amb vaixell

infraestructures ports

agèncieS
❘ Barcelona ❘ L’alcalde de Barce-
lona, el socialista Jaume Coll-
boni, va obrir la porta ahir a 
eliminar alguna de les termi-
nals de creuers del port per 
reduir el nombre de vaixells 
que arriben a la ciutat. L’ajun-
tament va recordar que l’últim 
conveni firmat amb el Port de 
Barcelona va ser el 2018, quan 
van arribar 2,6 milions de cre-
uers, i va servir per allunyar 
del centre les terminals. Tan-
mateix, l’any 2023 van arri-
bar 3,6 milions de turistes en 
creuer, dels quals 1,6 van fer 
només escala de poques hores a 
la capital catalana. Per aquesta 
raó, l’alcalde va anunciar que 
el consistori ha iniciat conver-
ses amb els responsables del 
port per firmar un nou conveni 
que podria incloure “fins i tot 
suprimir alguna terminal en 
el futur, si fos necessari”, amb 
l’objectiu de limitar i reduir el 
nombre de creuers.

Collboni va defensar la im-

portància de la indústria tu-
rística per a Barcelona, però 
també va afirmar que fa falta 
“limitar els seus efectes nega-
tius”, amb referència a la mas-
sificació. “Estem arribant al lí-
mit, és evident que la ciutat no 
pot assumir increments anuals 
del 8%”, va afirmar, abans de 

defensar la necessitat d’apostar 
per un turisme “de qualitat i no 
tanta quantitat”.

Actualment, el port de Bar-
celona compta amb cinc ter-
minals en funcionament, si 
bé n’hi ha una altra en cons-
trucció i una setena que ja està 
adjudicada.

acn

L’alcalde de Barcelona, Jaume collboni, al port de la ciutat.

Fatima Tihihit 
omple l’auditori de 
música del Marroc

cultura

❘ lleiDa ❘ L’Auditori Enric Gra-
nados va acollir ahir l’actu-
ació en directe de la cantant 
i actriu marroquina Fatima 
Tihihit. Acompanyada d’una 
banda tradicional berber i de 
dos ballarines, l’artista, que ha 
col·laborat amb múltiples crea-
dors i ha participat en diverses 
sèries i pel·lícules a la televisió 
alauita, va omplir la sala de me-
lodies i dansa típiques del país. L’actriu i cantant Fatima Tihihit, ahir a l’auditori.

alBerT FonT-Tarrés

❘  MaDriD ❘  La farmacèut i-
ca Cinfa canviarà el color 
dels envasos de Lorazepam 
després que diversos usua-
ris hagin denunciat que les 
caixes d’aquest ansiolític es 
confonen amb altres medi-
caments d’aquesta marca, 
com la Loratadina, que es fa 
servir per tractar les al·lèr-
gies. En aquest cas, les dos 
caixes tenen el mateix color 
d’envàs, així com la mateixa 
lletra i mida, per la qual cosa 
els pacients poden arribar a 
confondre els dos medica-
ments si no hi paren atenció. 
“La meua mare [de 77 anys], 
durant cinc dies, prenent el 
doble de Lorazepam i sen-

se prendre les pastilles de 
l’al·lèrgia”, va denunciar di-
mecres un usuari en xarxes. 
Cinfa ha anunciat que està 
treballant per canviar el co-
lor de la caixa de Lorazepam 
a verd. La farmacèutica va 
dir que el nou envàs arribarà 
“ben aviat” a les farmàcies.

cinfa canviarà l’envàs  
de lorazepam al ser 
similar a un altre fàrmac

sanitat farmàcia

Lorazepam i Loratadina.

Arranca la segona edició del festival Tribulossi
❘ TreMp ❘ Tremp va inaugurar ahir la segona edició del festi-
val poètic i artístic Tribulossi, que compta amb múltiples 
propostes relacionades amb el món de la cultura, com re-
presentacions teatrals i actuacions musicals en directe amb 
la poesia com a eix central. El certamen culminarà demà.

Mor al ser envestit per un toro a Castelló
❘ casTelló ❘ Un home de 57 anys va morir ahir a l’Hospital Ge-
neral de Castelló al no poder superar les ferides que va patir 
després de ser envestit per un toro a la Vall d’Uixó a l’abril.

eDgar alDana

TwiTTer/@srlloveT
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